
                                                                Protokół
                                                  z posiedzenia Rady Gminy Tczew
                                                  z dnia 14 grudnia 2017r.

Porządek posiedzenia:
1. Projekt uchwały budżetowej na 2018 rok oraz projekt  uchwały w sprawie Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Gminy Tczew na lata 2018-2022.
2. Sprawy różne.

Posiedzenie otworzył przewodniczący Rady – Krzysztof Augustyniak.
Przywitał zgromadzonych: wójta, skarbnik, sekretarz, strażaków z OSP Swarożyn, 
Semborowskiego Andrzeja, radnych. Sprawdził listę obecności . Nieobecny radny Szreder Paweł, 
spóźnienie zgłosili radny Kowalski Michał i radny Bronk Andrzej. Obrady są prawomocne do 
procedowania projektów uchwał.

Listy obecności stanowią załącznik do protokołu.

Przewodniczący
W dniu dzisiejszym otrzymałem wniosek strażaków OSP Swarożyn z prośbą o wprowadzenie do 
budżetu na rok 2018 inwestycji dotyczącej dofinansowania zakupu samochodu ratowniczo- 
gaśniczego w kwocie 500 tyś. złotych.
Oddaję głos przedstawicielom strażaków ze Swarożyna.
Jankowski Roman
Występuję w imieniu Zarządu Ochotniczej Straży Pożarnej w Swarożynie. Jednostka posiada dwa 
wiekowe auta. Jeden samochód nadaje się do remontu, natomiast drugi nie nadaje się do remontu. 
Uszkodzenia są tak duże, że samochód zostanie wycofany z ruchu. Jednostka poprosiła 
Komendanta Państwowej Straży Pożarnej w Tczewie o pomoc w uzyskaniu dofinansowania do 
samochodu. Komendant wyraził zgodę na uzyskanie funduszy z Krajowego Systemu Ratowniczo- 
Gaśniczego. Warunkiem jest zabezpieczenie w budżecie gminy Tczew na rok 2018 pozostałych 
środków.
Semborowski Andrzej
Chciałbym otrzymać wersję papierową projektu budżetu.
Przewodniczący
Projekt budżetu  jest ogólnie dostępny na stronie urzędu w Bip-ie.
Semborowski Andrzej
Chciałbym poruszyć kwestię drogi dojazdowej w Dabrówce przy Nr 7,7a,7b. Od 2002 roku 
mieszkańcy zwracają się o zrobienie  drogi dojazdowej. Mam przy sobie pisma adresowane do 
gminy. Jedno z pism z 2015 roku jest to informacja z urzędu, że droga ta zostanie przeznaczona do 
remontu w 2016 roku. Mamy koniec 2017. Chciałbym się zapytać państwa, a przede wszystkim 
wójta, jak można w taki sposób traktować ludzi? Co się dzieje w tej gminie? Jak są marnotrawione 
środki. Słyszałem, że niektórzy radni mówią, że jest to droga do mnie. Tam mieszka 7 rodzin. 
Droga ta nie powinna być traktowana jako inwestycja. Skąd są środki na  budowanie wyjazdu z 
drogi nr 91, gdzie nie trzeba było robić mostu, tylko  trzeba było załatwić sprawy administracyjne, 
żeby załatwić dojazd do tych trzech posesji? Ile środków zostało utopionych w tych terenach 
łąkowych? Myślę, że nadchodzi czas, kiedy rzeczywiście osoby odpowiedzialne za to poniosą 
poważne konsekwencje.
Wójt
Projekt budżetu był przygotowywany w bólu. Wniosków z zebrań wiejskich jest na  następne 10 
milionów. W Miłobadzu wnioskują mieszkańcy, że nie mają kanalizacji. W 2011 – 2013 roku był 
projekt kanalizacji na 20 mln. , gdzie byli wnioskujący? Sytuacja niepokojąca jest na rynku 
budowlanym, ceny windują do góry. Firmy nie chcą startować do przetargów. Tłumaczą się brakiem
pracowników, ale nie chcą również bo twierdzą, że nie chcą chodzić tłumaczyć się do prokuratury. 
Z tego też powodu odchodzą pracownicy oraz inspektorzy nadzoru. Proszę, aby nie zwiększać 



deficytu – projekt jest na 6,5 mln deficytu. Rozmawiałem z Komendantem PSP, z Prezesem GZOPS
i z jednostką OSP Swarożyn. Od Komendanta otrzymałem zapewnienie, że tylko Gmina Tczew, 
jako jedyna w powiecie, otrzyma dofinansowanie do zakupu samochodu. Powinniśmy się 
przychylić do wniosku strażaków. Reforma oświaty powoduje, że z budżetu na 2018 rok musimy 
dorzucić około 1 miliona. W Rokitkach planują wybudować szkołę. Gdybyśmy to wiedzieli, nie 
rozbudowywali byśmy szkoły w Miłobadzu. Doszliśmy do wniosku, że nie ruszamy rozbudowy 
Lubiszewa.  Wzrost ilości dzieci odnotowaliśmy w Rokitkach, Bałdowie, Dąbrówce. Krajowy 
Zasób Nieruchomości ma na sprzedaż 100 działek w Dąbrówce. W budżecie mamy zaplanowane 60
zadań. 10-11 zadań niewygasających. Wybudowanie mostku z Zajączkowie nie jest wyrzuceniem 
środków w błoto. Jest to realizacja wytycznych NIK. Odsyłam Pana Semborowskiego do protokołu 
NIK-u. Udało nam się pozyskać dobrą firmę, ucisk na mostek 45 ton,pale wbijane na 6 metrów. 
Jeszcze na przyzwoitych cenach. Dofinansowanie unijne na Boroszewo . Nie wiem co będzie z 
Małżewem. Mamy zakończony plac zabaw w Miłobadzu. Nie zgadza się tam o 20-30 centymetrów,
firma zaproponowała inny element. Mówimy, nie bo nie dostaniemy dofinansowania. 3,3 mln jest 
na wykonanie  nadwiślanej ścieżki  rowerowej, ale wszystkie gminy się dokładają- jest to projekt 
marszałkowski. Przed nami trudny czas korekt budżetu. Niedawno było wyłożenie planów i klient z
Czarlina złożył wniosek , który oddala wykonanie planu w tym roku. Przewodniczącym Komisji 
dałem stanowisko konserwatora zabytków do planów Stanisławia. 13 grudnia odbyło się zebranie w
Czarlinie w sprawie żwirowni. Jest wypowiedź mieszkańca Czarlina, że urzędnicy złamali prawo. 
Decyzję wydał Marszałek. Sprawa budowy płyty gnojowej , mieszkańcy się skarżą, że będzie 
śmierdzieć, ale jest to zgodne z prawem. Rada uchwaliła, RDOŚ wydał opinię, Marszałek wydał 
decyzję. Nie wiadomo, co z przedszkolem w Turzu. Pani sekretarz była na szkoleniu i to co nas 
czeka, to jest wzrost biurokracji w latach przyszłych. Bardzo proszę państwa o dyskusję.

Przybył radny Kowalski Michał (10.25)
Skarbnik
Odczytała uchwałę składu orzekającego  Regionalnej Izby Obrachunkowej w Gdańsku w sprawie 
opinii o projekcie uchwały budżetowej Gminy Tczew na 2018 rok oraz o możliwości sfinansowania
deficytu budżetowego oraz uchwałę w sprawie opinii o projekcie uchwały w sprawie wieloletniej 
prognozy finansowej Gminy Tczew na lata 2018-2022.

Przybył radny Bronk Andrzej (10.30)
Semborowski Andrzej
Nie mam na piśmie projektu budżetu. Wydaje mi się, że zbędne jest to posiedzenie państwa. 
Chciałbym przypomnieć, że organem wykonawczym jest wójt, a kontrolującym jest rada. Bardzo 
bym prosił państwa radnych, żebyście zdawali sobie sprawę z odpowiedzialności, jaką bierzecie na 
siebie. To co Pan wójt powiedział to są bajki, właściwie mydlenie oczu, oszukiwanie wręcz tak bym
powiedział. Jeżeli na sesjach, zebraniach wiejskich  Pan Odya, czy Pan wójt mówi, że to nie wójt 
decyduje co się robi, tylko rada decyduje, to zdajcie sobie państwo sprawę z tego jakie decyzje 
podejmujecie i jaka ciąży odpowiedzialność  na was. Reprezentujecie grupy społeczne, które was 
wybrały i bardzo bym prosił , żeby zdawać sobie z tego sprawę. Pan wójt powiedział o atmosferze 
w urzędzie. Kto odpowiada za tą atmosferę? Przysłowie mówi , że ryba psuje się od głowy. Jeżeli ta
głowa tak rządzi,  to jak można pracować w takiej atmosferze. Taka atmosfera jest, że prawo się 
przestrzega na takiej zasadzie, że się chodzi po sądach i prokuraturze. Sprawa reformy oświaty. 
Przykład w gimnazjum w Dąbrówce. Czy trzeba było z gimnazjum robić szkołę podstawową dla 
klas jeden i w górę? Czy można to było przedłużyć dla klas, które kontynuowały naukę w 
Dąbrówce? Nie chciałbym wdawać się w dalszą dyskusję, ale jednocześnie chcę wiedzieć jaki był 
dług na początku kadencji, a jaki jest teraz. Panu wójtowi może grozić czwarta kadencja i jaki jest 
dług dzisiaj i jaki będzie za rok? Jeśli już Pani skarbnik przeczytała decyzję, a właściwie 
potwierdzenie, to po co teraz dyskutować? To spotkanie powinno odbyć się wtedy, kiedy można 
było dyskutować o zmianach, ewentualnie o planowanych wydatkach. Teraz to już stoicie pod 
ścianą, nic Rada nie może zmienić.



Skarbnik
Wszystko można zmienić.
Semborowski Andrzej
30 sierpnia złożyłem do przewodniczącego pismo , ponieważ na XXXVII Sesji Rady Gminy w 
imieniu mieszkańców dałem kilka pytań do Pana wójta i radnego Grygolca, nie otrzymałem 
odpowiedzi. Nie wiem co się z tym pismem dzieje? Bardzo bym prosił ewentualnie o odpowiedzieć
na to pismo. Jeśli to pismo się zgubiło, to jestem w stanie to powtórzyć. Wcześniej chcę zwrócić 
państwu  uwagę, że nadal protokoły z sesji nie są odzwierciedleniem przebiegu  sesji. W 
protokołach nie ma wiele o patologicznych działaniach w tej gminie. I w dalszym ciągu nie wiem 
czy jest to błąd pani obsługującej biuro rady, czy też jest cenzura, która każde protokoły przegląda i 
pisze jak pasuje?
Kata Anna
W jednostce Ochotniczej Straży Pożarnej w Swarożynie jeden samochód jest do kasacji. Jeżeli 
można zdobyć środki zewnętrzne to należy z okazji skorzystać. Jest to dla bezpieczeństwa naszego 
społeczeństwa. 
Kończyńska Iwona
Musimy z budżetu coś zdjąć, aby wprowadzić wóz?
Wójt
20% zadłużenia to nie jest żadne zadłużenie w stosunku do innych gmin. Można się zgodzić, ale 
wprowadzić do budżetu dopiero, gdy coś wpłynie np. z VAT-u. 
Kończyńska Iwona
Podjęcie decyzji mamy do lutego?
Przewodniczący
Proponuję przejść do dyskusji, może coś zdejmiemy?
Siwiak Anna
Jednostka OSP Miłobądz – nie ma obiecanego remontu strażnicy. Nie mają wyposażenia 
podstawowego. Mieli zapewnienie, że będzie remont strażnicy. Środki należy dzielić pomiędzy 
jednostkami.
Wójt
Rozmawialiśmy ze strażakami z Miłobądza i zgodzili się na przesuniecie inwestycji na 2019 rok.
Siwiak Anna
Ja wiem, że taka rozmowa była, ale czuję wielki żal.
Grygolec Julian
Samochód w Swarożynie to najstarszy złom. Obsada jednostki jest młoda,prężna. Rozmawiałem z 
komendantem PSP , dofinansowanie może wynosić nawet 50%. Zostawmy zmiany w tym projekcie
budżetu i zaplanujmy wstawienie tego zakupu w styczniu. Może znajdą się środki z rezerwy. 
Proponuję temat podjąć w styczniu. Koszt samochodu to  około 800 tys. złotych. Prosimy jednostki 
o cierpliwość. Rozbudowa generalna boksów w Gniszewie i Miłobądzu zaplanowana jest na 2019-
2020 rok. Mundury i sprzęt podstawowy należy wnioskować o dofinansowanie i o tym wiedzą 
jednostki. W tym roku wnioski były na 47 tys. złotych, a razem z dotacją kupiliśmy za 109 tys. 
złotych. Jestem w prezydium i mam wypracowany szacunek wśród władz rozdzielających fundusze
w zarządzie wojewódzkim. Jednostki muszą pisać o dofinansowanie.
Bieszka Ewa
Czy wszystkie jednostki o tym wiedzą? Czy wiedzą, że do końca stycznia mają wypełniać wnioski?
Proponuję , abyś jako dobry ojciec Julianie powiadomił wszystkie jednostki i wszystkich traktował 
równo.
Grygolec Julian
Co roku są wybory w jednostkach. Wiąże się to ze zmianą danych  w KRS -ie. Jeżeli jednostka tego
nie dokona, to nie otrzymuje dofinansowania. Taką jednostką jest niestety twoja jednostka 
koleżanko Ewo.
Przewodniczący
Dzwonią do mnie strażacy, że nie mają butów, a inne jednostki kupują maski tlenowe. Jak to jest 



robione? Remontuje się za duże pieniądze, a inne jednostki skarżą się, że nie mają kominiarek. 
Podniesiono VAT na sprzęt strażacki. Jak to jest, że jednostki w Rokitkach i Boroszewie mają, a 
inni mają dopłacać. Jednostkom, które nic nie mają dołóżmy.
Kończyńska Iwona
Dobrze, że mamy Juliana w wyższych strukturach władz.
Kata Anna
Strażacy ze Swarożyna nie czekają aż dostaną. Sami pozyskują od sponsorów środki na zakup 
podstawowego sprzętu.
Trocha Krzysztof
Prosimy o odpowiedź dotyczącą zabezpieczenia środków na zakup samochodu dla jednostki już 
dzisiaj.
Przewodniczący
Do końca stycznia otrzymacie odpowiedź.
Bukała Jan
Samochód jest potrzebny, nie ulega wątpliwości. Nie będziemy teraz wpisywać go w budżet, aby 
nie mieszać w tym projekcie.
Przewodniczący
Do końca stycznia podejmiemy decyzję.
Bronk Andrzej
Chcemy to zrobić po najmniejszej linii oporu. Należy pojechać w teren. Nikt nie neguje, że ta straż 
musi być na odpowiednim poziomie. Będziemy się zastanawiać po oględzinach w terenie.
Przewodniczący
Być może, że nie będzie przedszkola w Turzu za 1 mln złotych, bo są problemy. Może z tych 
środków zaspokoi się i Swarożyn i Miłobądz.
Głosujemy
Decyzję podejmiemy w styczniu.
Radni głosowali jednogłośnie za podjęciem decyzji w tej sprawie w styczniu.

Przerwa godz. 10.10 do godz. 10.30
Siwiak Anna
Przy sklepie w Miłobądzu poprawić estetykę. Może jakaś droga nie jest w tej chwili pilnie 
potrzebna. Potrzeba około 80 tys. złotych.
Wendt Roman
Słyszałem plotkę, że dzierżawca chce przenieść ośrodek zdrowia do Tczewa. Czy to prawda? 
Estetyka przy tym budynku  jest tematem ciągle powtarzanym.
Przewodniczący
Wójt mówi, że odchodzą inspektorzy nadzoru i bardzo dobrze. Nie może być tak, że kłamie się w 
żywe oczy. Okłamuje się celowo. Złożyłem  wniosek do inspektora budowlanego czy były 
wniesione uwagi do projektu rozbudowy Szkoły w Miłobądzu. To co się dowiedziałem  to jest szok.
Kata Anna
Wnioskuje o podwyżkę uposażenia wójta o 2 tys. złotych. Od trzech lat nie ma zastępcy. Przez ten 
czas sporo zaoszczędzono. Regionalna Izba Obrachunkowa wskazała ten brak w protokole. Zostało 
do końca kadencji 10 miesięcy. Gminy ościenne, wynagradzają wójta maksymalną stawką, a nasz 
ma mniej. Nasza gmina ma więcej inwestycji.
Bieszka Ewa
Omówmy podwyżkę dla sołtysów. Nie wyobrażam sobie, aby sołtys zarabiał 1000 złotych i 
dodatkowo otrzymał służbowy telefon i komputer. Czy jest możliwość wprowadzenia premii za 
roznoszenie nakazów płatniczych? Za list dać na przykład 
2-2,5 złotych, a nie podwyższać. Ktoś  dobrowolnie  godzi się  na tą pracę.
Wendt Roman
Moim zdaniem to jest obowiązek roznosić nakazy podatkowe. O podwyżce nie ma mowy.
Kata Anna



Sercem zgadzam się z przedmówcami. Są jednak sołtysi, którzy wkładają w to co robią serce i 
swoje pieniążki. Te osoby są pokrzywdzone.
Bronk Andrzej
Jeżeli uda się im dodatkowo zapłacić, to myślę, że będzie to ich motywacja i ich wybór.
Kowalski Michał
Czy to jest funkcja społeczna, czy miejsce pracy? W innych gminach nic nie dostają, tylko zwrot 
kosztów podróży.
Cimek Maria
Sołtys jest łącznikiem gminy z wsią. Ludzie ciągle dzwonią, a to o lampę, a to o drogę i inne 
sprawy.
Kończyńska Iwona
Diety sołtysów w naszej gminie są wysokie w stosunku do gmin ościennych. Co zrobić z sołtysami,
którzy nic nie robią? Podatki są raz w roku.
Przewodniczący
Jeżeli podwyższymy, to musimy znaleźć środki.
Kowalski Michał
Za wynajem świetlicy dostają dodatkowo?
Kończyńska Iwona
Około 100 złotych.
Przewodniczący
Decyzje pozostawiam radnym do przemyślenia na temat tych dwóch wniosków. Podwyżka dla 
sołtysów i podwyżka dla wójta.
Kowalski Michał
Przebudowa remizy w Boroszewie, jaki jest zakres prac budowlanych?
Wójt
Nie dawna dyskusja o świetlicy w Lubiszewie pokazała, że za daleko weszliśmy w ciało społeczne. 
W detalach odpowiedzieć mogą urzędnicy. W Boroszewie wymienione będzie całe wnętrze, 
instalacja elektryczna, podłoga, ogrzewanie. 
W Lubiszewie inna rada obywatelska była przy projektowaniu , a inna jest teraz. Jest wymiana 
pokoleniowa. Droga z Rukosina do Łukocina jest nie zgodna z projektem, jest inny przechył drogi.
Kowalski Michał
Przy remoncie remizy w Boroszewie należy pamiętać o kanalizie, bo często wybija. 
Przepompownia jest przy sklepie.
Siwiak Anna
Czy to prawda, że dzierżawca chce przenieść ośrodek zdrowia?
Wójt
Też o tym słyszałem. Mamy wiążące umowy i nie dawno zrobiliśmy dach na tym budynku.
Siwiak Anna
Ponownie przypominam o poprawieniu estetyki przy tym budynku. To wizytówka Miłobądza.
Wójt
Teren zieleni zrobimy wiosną. Bank Spółdzielczy chce przedłużyć wynajem.  Jeśli chodzi o aptekę, 
to zwiększyły się wymogi, już chciano ja zamknąć, ale  sprawa ucichła.
Kończyńska Iwona
Knybawa 600 tys. złotych?
Wójt
Jest to zadanie na kilka lat. Nie uzyskaliśmy dofinansowania do kanalizacji w Bałdowie.  160 m 
dotyczy wymiany ziemi po gliniance. Może uda się pozyskać pożyczkę na to zadanie.
Kończyńska Iwona
Co z tymi drogami w Swarożynie?
Kata Anna
Jest to dokończenie odcinków, które pozostały.
Wójt



Nie można zrobić ulicy Zielonej bo jest tam na razie tylko jeden dom i odcinek tej drogi ma 20 
metrów.
Kończyńska Iwona
W Czatkowach udało się zrobić 400 m drogi nad Motławą. W budżecie jest tylko 100 tys. złotych 
na tą drogę, to jest za mało. Jest tam niebezpiecznie, bo jest tam tłusta ziemia i leży nad Motławą. 
Nie ma zjazdów, jest po pół metra wysokości , aby wyskoczyć z posesji.
Przewodniczący
Miały być dwa rzędy, a są cztery rzędy.
Kowalski Michał
Przebudowa dróg w Swarożynie, to nie miało być z niewygasów?
Wójt
Nie. Są to brakujące odcinki ulic – Piechowskiego, Zielonej, Krótkiej.  Zostaną zakończone prace w
tym końcu Swarożyna.
Bronk Andrzej
Ulica Zielona- należy się zastanowić czy nie robić, aż się do końca wybudują?
Odya Piotr
Droga w Czatkowach – dwa pasy, a nie cztery pasy.
Nie jest mi znana taka koncepcja, nie rozumiem pytania.
Kończyńska Iwona
Na rysunku technicznym jest pełna zabudowa, dwa pasy, aby wystarczyło na więcej. Teraz w 
budżecie jest 100 tys. złotych i mała szansa, że zostanie skończona. Dlaczego tak wyszło, czy takie 
było założenie?
Odya Piotr
To zadanie należało by szerzej omówić. Geneza jest taka, że apetyt rośnie w miarę jedzenia.. W tym
przypadku jak się zrobiło kawałek to chcą dalej. Dwuśladu nigdy nie było. Dwuślad jest na rysunku
pomocniczym. Jest pokazana forma układania płyt. Takiej technologi nie było. W założeniu jest 
strona prawa.
Kończyńska Iwona
Mają ci mieszkańcy tylko tą drogę. Ja się nie dziwię, bo tam nie ma drogi utwardzonej przez gminę.
Boją się nie wpaść do rowu.
Kowalski Michał
Droga Boroszewo Siwiałka- czy tam będzie dwuślad czy czteroślad?
Odya Piotr
Nie jestem w temacie.
Wendt Roman
Droga Mieścin – Miłobądz .Drugie - 30 tyś na plac zabaw w Miłobądzu i 32 tys. na plac w 
Śliwinach. Sugeruję, aby wymieniać starsze zabawki. W Maleninie nie będzie kompletny plac 
zabaw. Ogrodzenie sami robiliśmy. Śliwiny mają młodszy plac zabaw, a ma być  robione 
ogrodzenie. Śliwiny są zawsze całe zarośnięte.
Bieszka Ewa
Ile lat jest w Maleninie, a ile w Śliwinach? Jest zaniedbany w Śliwinach. Powinno się robić tam 
gdzie jest dobry gospodarz, a nie tam gdzie nikt nie dba.
Bronk Andrzej
Aluzja do wynagrodzenia sołtysa.
Bieszka Ewa
Bardzo przeżywałam, że w Śliwinach jest zaniedbany, a w Rokitkach wszystko musieliśmy zrobić.
Przewodniczący
450 tyś złotych na drogę w Zajączkowie?
Wójt
Jest to tylko mostek przez Motławę. 
Przewodniczący
Łąka i tylko trzy gospodarze.



Wójt
do 500 metrów.
Przewodniczący
Strasznie drogo. Droga Damaszka- Turze.
Wójt
Jest to ostatni odcinek.
Przewodniczący
Zabagno za lasem.
Wójt
Jest tam 14 rodzin – jest to droga przez las, jest to na projekt.
Przewodniczący
Sieć wodociągowa – to jest to, o czym mówił sołtys?
Wójt
Nie. Jest to przebudowa od strony Zabagna (od pralni) do ujęcia wody w Swarożynie, od strony 
południowej.
Kata Anna
Brakuje tego rozbudowania. Po osiemnastej brakuje wody.
Przewodniczący
Nie widzę  środków na dofinansowanie policji.
Wójt
Nie wnioskowali.
Bieszka Ewa
600 złotych  - ulica Kasztanowa w Rokitkach?
Odya Piotr
Opłata eksploatacyjna. Płacimy co roku.
Bieszka Ewa
Ulica Cyprysowa?
Wójt
Mieszkańcy bardzo się zaangażowali . Projekt drogi z oświetleniem . 2-3 lata na kompleksowe 
zrobienie całej drogi.
Bieszka Ewa
Wiadukt  przy ulicy Kasztanowej w Rokitkach?
Wójt
Sołtys zobowiązał się, że załatwi firmę za 150 tys. złotych.
Bronk Andrzej
Remont dojazdu do Lubiszewa przed mostkiem. Autobus przed znakiem wjeżdża na pobocze. Jest 
to odcinek 100 metrowy. Dołożyć jumby, aby autobusy mogły się mijać na twardej nawierzchni. 
Proponuję, aby utworzyć w budżecie tak zwany fundusz reprezentacyjny na turnieje, zawody. Dla 
drużyn młodzieżowych, sportowych czy Kół Gospodyń Wiejskich.
Kończyńska Iwona
Prośba, aby znaleźć środki na projekt przebudowy drogi w Tczewskich Łąkach, ulica Długa. Droga 
ta jest w opłakanym stanie. Jest różnica między jedna a drugą strona o pół metra. Ciężko się ją 
odśnieża. Proszę radę o środki na ten projekt.
Wendt Roman
Czy są jakieś problemy z drogą Mieścin – Miłobądz?
Wójt
Przedstawiono mi trzy warianty projektowe. Realna kwota to 800 tys. złotych. Projekt przewiduję 
drogę 4 metrową, bez oświetlenia, tylko z dwoma wjazdami.
Kowalski Michał
Droga Małżewo- Boroszewo, czy jest to kwota na projekt?
Wójt
Jest to symboliczne zapisane. Przed wykonaniem tego zadania należy sprawdzić czy należy robić 



mostek, czy wykonać oświetlenie, czy należy wykupić grunty, zabezpieczyć środki na uzgodnienia. 
Są to środki do wyeliminowania przeszkód mogących wystąpić w tym projekcie. Aby długo 
projektować, a szybko zrobić.
Ulica Topolowa jest uzgodniona.
Kowalski Michał
Droga Śliwiny – Waćmierek?
Wójt
Projektujemy to zadanie już bardzo długo. Projekt obejmuje cała drogę do Waćmierka. Prowadzone 
są rozmowy z Nadleśnictwem w sprawie odcinka w lesie. Swój odcinek lasy chcą robić w 2019 
roku. Musimy podpisać porozumienie. Droga 5 metrowa. Będziemy występować z wnioskiem  o 
dofinansowanie ze  „Schetynówki”.Są małe szanse, ale spróbujemy. Wartość całej inwestycji 2 
miliony złotych.
Kowalski Michał
Mała Turza – przebudowa?
Wójt
Uzupełnienie płytami jumbo z odzysku, wyżłobienia.
Przewodniczący
Wykonanie boiska w Gniszewie?
Wójt
Projekt wykonała firma z Gdańska za 23 tys. złotych. Na to zadanie w kosztorysie jest kwota 78 tys.
złotych.
Cimek Maria
Ulica Spokojna na końcówce koło ubojni został koniec drogi. Proszę o wyłożenie tej części płytami.
Kończyńska Iwona
Fajnie drogi są zrobione, ale zawsze pozostaje jakaś końcówka nie dokończona.
Przewodniczący
1mln 400 tys. złotych poszło na energię.
Wójt
Umowa jest z energią na eksploatację i konserwację. Nie ma mowy o inwestycjach.
Stelmach Marek
Czy  jest jakaś alternatywa na budowę przedszkola w Turzu?
Wójt
Nie ma.
Skarbnik
Na koniec listopada mamy 1314 punktów świetlnych.
Kata Anna
Ulica Słoneczna i Braterska w Swarożynie- przebiega tam stara siec, która ulega awariom i 
powoduje zapadnięcia chodnika i ulicy. To poważny problem, ponieważ sieć ta jest stara i tylko 
wymiana może pomóc w tej sytuacji.
Bronk Andrzej
Kanalizacja jest przesitowana, stara z lat 70. Jest zagłębiona na  3 metry.
Przewodniczący
Ul. Polna w Lubiszewie 400 tys. złotych?
Wójt
Tam potrzeba 1.5 mln złotych, jest to tylko kanalizacja deszczowa za 400 tys. złotych, następnie 
asfalty,  jest to inwestycja na 3 lata.
Bieszka Ewa
Ul. Kasztanowa są wycięte kawałki asfaltu w dwóch miejscach. Na co czekają?
Wójt
Sprawdzę.
Bieszka Ewa
Polana Leśna  prośba, żeby wyrównać dojazd do jumb.



Wójt
Podpisana jest umowa na dwa lata.
Kończyńska Iwona
Kanalizacja w Bałdowie 9 mln złotych. Czy to jest jakaś część?
Wójt
Kanalizacja Bałdowo- Knybawa szacowana jest na 16 mln złotych. Ulica Piękna, 6-8 gospodarstw 
w kierunku Czarlina to jedyna kanalizacja w tym rejonie. Na granicy miasta Tczewa ZWiK  położył
rurę. Może uda się w ramach funduszu znaleźć jakieś środki zewnętrzne. Jeżeli nie byłoby dopłaty 
do ścieków z gminy, to opłaca się mieć własne szambo. Szukamy ścieżki wyjścia, albo pożyczka 
albo dofinansowanie.
Kończyńska Iwona
Dofinansowanie ciepłownicze – czy możemy do tego przystąpić?
Siwiak Anna
Jako nowe zadanie gminne, dbając o czystość powietrza.
Wójt
Jest to na zasadach takich samych lub podobnych jak z azbestem. Wkraczamy w strefę prywatna dla
osób fizycznych.
Kowalski Michał
Proszę o wywrotkę  na drogę w Wędkowach.
Wójt
Nie dam, bo nie ma inspektora nadzoru.
Siwiak Anna
Informację na temat dyżurujących przedszkoli w czasie ferii.
Wójt
Dyrektor szkoły, każdy wie i poinformuje.
Skarbnik
Autopoprawki

1. zwiększono dochody i wydatki o środki na program „Lokalny System Aktywizacji 
Społeczno- Zawodowej w partnerstwie tczewskim” w kwocie 1010 złotych,

2. zabezpieczenie środków z projektem ugody w sprawie nie zapewnienia lokalu socjalnego 
rodzinie, która uzyskała takie prawo na podstawie wyroku sądowego,

3. zmiana nazwy zadania : z „Wiślana Trasa Rowerowa WTR R-9” na zadanie pn.”Pomorskie 
Trasy Rowerowe o znaczeniu międzynarodowym R 10 i Wiślana Trasa Rowerowa R 9 – 
Partnerstwo Miasta Tczewa”.

Przewodniczący
Głosujemy poprawki
Radni jednogłośnie przyjęli  zmiany do projektu budżetu.

Salę opuściła radna Kata Anna (12.00)
Wójt
Na następnym posiedzeniu przedstawię Radzie projekt uchwały w sprawie przystąpienia  Gminy 
Tczew do spalarni w Gdańsku.
800 ton rocznie należy wywieść z gminy do spalarni. Miasto Gdańsk potrzebuje uchwały od 38 
gmin. W celu zabezpieczenia. Kwota proponowana to 240-250 złotych za tonę. Jest to wymóg 
ustawowy – gmina musi spalić 15 % odpadów.
Przewodniczący
W związku z wyczerpaniem porządku zamykam posiedzenie.
Godz. 12.20

Protokołowała                                                                       Przewodniczący Rady Gminy
B. Ciesielska                                                                           (-) Krzysztof Augustyniak




